
 
Menighedsrådet 

 

 

   

 
 
 
 

Referat af MHR6 
Onsdag den 11. juni 2025 kl. 18.00 – 21.00 i Havsteenstuen. 

 
 
Afbud fra:  Kirsten Christensen, Inga Hedegaard, Carsten Porskrog Rasmussen og Rikke 
Bønnelykke samt Eva Løbner, Jakob Hansen og Thomas Nedergaard. 
Som suppleant deltager: Birgitte Iversen, Henrik Hardi Harregaard, Hanne Magnussen og Jørgen 
Morton Jessen. 
 
Bilagsoversigt: 1) Budget 2026 (afleveret 11.06.2025 kl. 08:39) 
 2) Vedtægt for samarbejde om fælles regnskabsføring 
  

 18.30 – 18.35  

0 Godkendelse af dagsorden  Dagsordenen godkendtes.  

 18.35 – 18.50  

1 Orientering v. formand og 
administrationschef 
 

 
Administrationschefen orienterede om: 
 
1) Tårnprojektet bliver hvad angår 1. del 

færdig hen over sommeren. De sidste dele 
af spiret blytækkers i juli måned og 
herefter fjernes stillads fra kirken og 
kirkepladsen.  
Tilbage er udfordringen med svingninger 
ved klokkeringning med klokke 1, som 
medfører svingninger i vejrhanen. Dette 
søges løst. 
 

2) Projektet vedr. pladsen foran Nicolai har 
været i en lidt besværlig behandling i det 
kirkelige system. Det forventes dog stadig, 
at projektet bliver godkendt inden 
sommerferien, og at projektet kan 
færdiggøres i sensommeren og i efteråret.  

 
 

 
 

Aabenraa den 11. juni 2025. 
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 18.50 – 19.15  

2 Planlægning af menighedsrådets 
kommende møder og arbejde med 
værdigrundlag, mission og vision samt 
hvordan der i sognet kan arbejdes med 
strategiprocesser. 
 

Målsætningspapiret er godkendt på sidste 
rådsmøde.  
Det videre arbejde lægges dels ind under 
de relevante udvalg i den stående 
udvalgsstruktur dels nedsættes 
strategigrupper om følgende områder: 
Børn, Unge, Diakoni og Nytænkning. 
 
Grupperne søges sammensat af præster og 
folkevalgte og også meget gerne med 
eksterne ressourcepersoner. 
 

Formanden indledte punktet og præsenterede 
aftenens videre arbejde med de valgte 
strategigrupper. 
 
Følgende medlemmer har skrevet sig på 
strategigruppen ”Børn”: 
Thomas Nygaard,  
Amira Wenzel. 
 
Strategigruppen ”Unge”: 
Lotte Simonsen, 
Hanne Magnussen, 
Birgitte Boelt. 
 
Strategigruppen ”Diakoni”: 
Lene Kindberg, 
Jürgen Erler-Rohde 
Tine Andsager. 
 
Strategigruppen ”Nytænkning”: 
Inger Bach, 
Inge Marie Frederiksen, 
(Henrik Dueholm), 
Hanne Magnussen, 
Jürgen Erler-Rohde 
Jørgen Jessen 
Eksterne: Eva Hartvig Thomsen (Inger 
kontakter). 
 
Navne med understregning er mødeindkaldere. 
 

 19.15 – 20.15  

3 2. behandling af budget 2026 
(afleveret 11.06.2025 kl. 08:39) 
 
Forretningsudvalget har på baggrund af 
rådets førstebehandling af budget 2026 
udarbejdet budgetjusteringer, som lægges 
frem til 2. behandling. 
 
Det blev besluttet under rådets 1. 
behandling på mødet 15. maj at budget 
2026 skal balancere, hvilket betyder, at 
der skal findes besparelse på ca. 325.000 
kr. i budgettet. 

Formanden indledte punktet, og der blev 
redegjort for processen og for fremlagte 
budgetforslag, herunder de i indstillingen 
udmeldte 4 besparelsespunkter. 
 
Budgetprocessen har hvad den 
budgettekniske del været udfordret af, at der 
har været uoverensstemmelse imellem 
Stiftets udmelding om afbetalinger på stiftslån 
og betaling af renter på den ene side og 
provstiets udmelding på den anden.  
Denne uklarhed har ikke kun haft betydning 
for anlægsbudgettet men også for 
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Forretningsudvalget indstiller følgende 
besparelser på div. områder: 
 

1) Kirkesiden nedlægges og 
indholdet publiceres via provstiets 
fælles kirkeside. Besparelse 
130.000 kr. 

2) Der findes en besparelse på 
40.000 kr. til telefoni. 

3) Abonnementer på Kristeligt 
dagblad ændres til Net- udgaven, 
besparelse 30.000 kr.  

4) Der findes en besparelse på 
bygningsområdet 30.000. 

 
Herudover indstiller forretningsudvalget, 
at der afsættes en pulje på 30.000 kr. til 
nye aktiviteter igangsat af ny præst. 
Dette betyder, at besparelsesbehovet vil 
være 355.000 kr. 
 
Herudover skæres alle foredrags- og 
koncertbudgetter med 20.000. dvs. samlet 
60.000 til foredrag og 60.000 til koncerter 
og indkøb af eksterne musikere. 
 
Alt i alt giver dette en netto-besparelse på 
320.000 kr. 
 
Efter udsendelse af forretningsudvalgets 
referat af mødet i sidste uge har formand 
og administrationschef modtaget en 
række henvendelser med kritik af 
forretningsudvalget vægtning af 
besparelsen. 
Inden endelig behandling af budget 2026 
og for at afklare situationen ønskes en 
afklaring af den videre proces. 
 
Formanden indleder og præsenterer 
punktet. 
Der redegøres for processen, og hvor vi 
d.d. er i processen. 
Der redegøres for forretningsudvalgets 
drøftelse og indstilling. 
 

driftsbudgettet for så videt angår driftsligning 
til betaling af renteudgifter.  
Konkret har samordningen af disse tal i det 
fremlagt budget medført en forbedring af 
driftsbudgettet med godt 140.000 kr. ift. den 
ramme som lå ved 1. behandling af budget. 
Denne ændring har betydet, at det har været 
muligt at tage de af forretningsudvalget sidste 
indstillinger til besparelser på hhv. koncert- og 
foredragsbudgetterne af bordet. 
 
Der blev på et møde d. 10. juni med provstiet 
skabt klarhed på begge niveauer i den 
kirkelige organisation over sognets indtægter 
og udgifter til anlæg siden 2021. 
Det er forventningen, at denne klarhed vil 
medføre justeringer i sognets anlægsbudget 
for 2026 herunder rentebetaling efterfølgende 
inden endelig behandling i rådet til efteråret. 
 
Der gøres videre opmærksom på, at der i 
fremlagte budget for 2026 er et 
opmærksomhedspunkt ift. en indtægt sognet 
har på 120.000 kr. for husleje til kirkekonteret. 
Det har siden beslutning om flytning af 
provstiet været mundtligt meddelt sognet, at 
denne indtægt ikke mistes ifm. flytning. 
Sognet har ikke mulighed for at udleje til 
anden side og ville dermed få en reel 
besparelse i driftsbudgettet på yderligere ca. 
1%. 
Der er dog efterfølgende sået tvivl om denne 
beslutning. Der søges en afklaring af dette 
opmærksomhedspunkt. 
 
Budgettet blev drøftet og budget 2026 blev 
godkendt. 
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Formanden konkluderer på drøftelsen. 
 
Herefter behandles og godkendes endelig 
budget for 2026 
 

 20.15 - 20.25  

4 Vedtægt for samarbejde om fælles 
regnskabsføring. 
 
Som led i fortsættelse af samarbejdet om 
regnskabsføring med Aabenraa Sogn som 

udførende sogn og Ensted, Holbøl, 
Burkal, Løjt og Bjolderup-Uge som 
modtagende sogne skal ny fælles 
vedtægt godkendes i de respektive 
menighedsråd. 
 
Vedtægt er behandlet i 
forretningsudvalget som indstiller 
’Vedtægt for samarbejde om 
regnskabsføring’ til godkendelse i rådet. 
 

Formanden indleder punktet og 
administrationschefen præsenterer 
vedtægtssamarbejdet. 

 

Formanden indledte punktet. 
Administrationschefen præsenterede 
Vedtægten og svarede herunder på en række 
spørgsmål til vedtægten, som forinden mødet 
blev stillet af Henrik Dueholm.  
 
1) Aabenraa sogn kan vælge at udtræde af et 

vedtægtssamarbejdet med et enkelt sogn, 
hvis der måtte opstå grund hertil.  
Dette kan ske ved, at Aabenraa sogn 
opsiger aftalen med det pågældende sogn 
og reviderer aftale med de øvrige sogne ift. 
hvilke sogne, der indgår i samarbejdet. 

2) Aabenraa sogn honoreres for samarbejdet 
via driftsligningen, som konkret forhandles 
med provstiet og ikke de enkelte sogne. 
Det er vurderingen, at sognet er 
kompenseret for udgiften. 

3) Ændring af vedtægten skal aftales med alle 
berørte sogne. Dette er relativt komplekst. 
Men ideen med en fælles vedtægt er, at 
vedtægten skildrer, det som er fælles for 
samarbejdet med alle sognene. Det sikrer, 
at vi kører efter samme grundmodel og at 
der er en hensigtsmæssig ensartethed i 
samarbejdet. 

4) Ift. ophør af aftalen er alle sogne 
kontraktligt forpligtet inden for 
opsigelsesvarslet på 6 måneder til 
udgangen af et regnskabsår. 

5) Det fremgår videre af vedtægten, at de 
rekvirerende sogne refunderer deres del af 
brandsoft-abonnementet. Dette er i dag 
tilfældet. Aabenraa sogn har ikke i den 
forbindelse en lettelse i udgiften til 
Brandsoft. 
 

Vedtægten, som er til godkendelse i alle 
berørte sogne blev drøftet og 
forretningsudvalgets indstilling blev fulgt. 
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Økonomien i samarbejdet kigges igennem, for 
at sikre, at ligningen til dette formål er 
tilstrækkelig, og sognenes honoregin ift. 
licenser mv. dækker de faktiske udgifter. 
Videre megtages ovenstående punkter ved en 
kommende revision af vedtægten. 
 
Spørgsmålene fra Henrik Dueholm medsendes 
som bilag. 
 

 20.25 – 20.35  

5 Folkekirkens Nødhjælps indsamling. 
 
Der er tradition for at sognet koordinerer 
den årlige indsamling for Folkekirkens 
Nødhjælp. 
Det undersøges om en eller flere 
medlemmer af rådet kunne tænke sig at 
deltage i indsamlingsarbejdet og som 
kontaktperson til årets indsamling. 
 

Formanden indledte og præsenterede punktet 
og spurgte i den forbindelse, om der er 
rådsmedlemmer, der har lyst til at gå ind i 
dette arbejde. Amira tager henvendelsen med 
til FDF. 
Der meldes tilbage senere. 

 20.35 – 20.45  

6 Procentdelen af unge som bliver 
konfirmeret. 
 
If. Jyske Vestkysten d. 25/5 ligger Aabenraa 
ligger væsentligt under landsgennemsnittet 
for unge, der vælger at blive konfirmeret. 
 
Der fremlægges tilgængelige tal for 
konfirmationsprocenten på mødet og 
sagen drøftes. 

Formanden indledte punktet. 
 
Mogens Jessen præsenterede tal for området 
udfra oplysningerne i Sogn.dk. 
Der er tale om en potentielt problematisk 
udvikling, der kigges nærmere ind i på et af de 
første møder efter sommerferien.  

 20.45 – 20.55  

7 Forslag til ændrede priser på kremering 
af XL-kister og opbevaring af kister på 
kisehotel. 
 
Kirkegårdsudvalget indstiller følgende til 
behandling og godkendelse i rådet. 
 

1) Forslag om ændret pris på 
kremering af XL-kister. 
 

Der har i mange år været et relativt lille 
tillæg for kremering af XL-kister, som vejer 
op til 350 kg. 

Formanden præsenterede punktet som 
drøftedes. 
 
Kirkegårdsudvalgets indstilling blev ved 
afstemning fulgt såvel vedr. priser på 
kremering af XL-kister som priser for 
opbevaring på kistehotel. 
 
For forslaget stemte: Birgitte, Jürgen, Tine, 
Henrik Dueholm, Bernd, Henrik Hardi, Inge 
Marie, Thomas, Inger, Lene og Karen 
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Den ekstra brændingstid for denne type 
kister er betydelig længere end for 
normalstørrelser kister, hvorfor den 
faktisk omkostning er markant større end 
den pris, der i dag opkræves. 
Det indstilles derfor, at prisen ændres fra 
et tillæg på 422 kr. til en prissætning 50% 
over kremering af en normalkiste, som 
skønsmæssigt svarer til den ekstra 
omkostning. 
Nuværende pris for kremering af 
normalkister er 2.775 kr.  
Det indstilles, at prisen på kremering af 
XL-kister sættes til 4.163 kr. 
 

2) Priser for opbevaring på 
kistehotel 
 

Sognets kistehotel og kapel tilbydes 
bedemænd og offentligheden. 
Prissætning er i dag forskellig afhængig af, 
om det er kister, der skal være 
højtidelighed over i et af sognets kirker 
eller kapel, og af om kisten eller urnen skal 
ned på kirkegården eller et andet sted 
hen, og prissætning for anvendelse af 
kapel og kistehotel er ikke ens. 
Regelsættet er blevet unødigt komplekst. 
Følgende retningslinjer indstilles af 
kirkegårdsudvalget: 
 

a) Kistehotel og brug af kapel er 
gratis for alle 
folkekirkemedlemmer med bopæl 
i Aabenraa sogn eller 
folkekirkemedlemmer, der er 
flyttet fra Aabenraa sogn til 
Plejehjem uden for sognet. 
 

b) Der opkræves gebyr for 
anvendelse af Kistehotel og kapel 
for folkekirkemedlemmer fra 
andre sogne og for ikke 
folkekirkemedlemmer. 

 

Imod stemte: Jørgen Jessen, Hanne 
Magnussen. 
 
Følgende stemte ikke: Amira, Anke, Lotte, 
Birgitte Iversen. 

 20.55 – 21.00  



 

Side 7 

 

8 Eventuelt 
 

Henrik Dueholm ønsker øget gennemsigtighed 
ift. FU’s arbejde og dette tages med til næste 
møde i FU. 
 

 


